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Fælles Fælles
	 	

2. Sct. Georgsgilde i Næstved inviterer alle 
gildebrødre i Gøngernes distrikt til

FriluFtSGildehal
mandag den 12. juni kl. 19.00

på Farmen 
Strandbakken 82, Klinteby, 4736 Karrebæksminde

sct. georgs gilderne i danmark 
gøngernes distrikt

Vi begynder med et traktement til kr. 100,-.

Husk at I selv skal medbringe bord og stol, bestik og service – samt 
ligeledes hvad I ønsker at drikke, herunder kaffe/the.

Efterfølgende er der friluftsgildehal, hvor udskiftningen i distriktsle-
delsen også finder sted. 

I tilfælde af kedeligt vejr og forkert påklædning, vil det være muligt, 
at trække under tag.

Tilmelding gildevis 
senest 5. juni til  
DGK Kurt Muusmann 
mail: kurt.muusmann@gmail.com
(I nødsfald tlf: 5125 0317)

I dette arbejde har der været afholdt 
netværksmøder fordelt over landet: 
Sjælland, Sydjylland og Fyn samt 
Nordjylland. Gennemgående har det 
været et ønske modernisere gildehal-
lerne. Hertil skal vel siges, at afvikling 
af en gildehal ikke er helt så fastlåst 
som den almindelige opfattelse er. En 
gildehal kan i vid udstrækning afvikles, 
som det enkelte gilde ønsker. Af nogle 
eksempler kan nævnes, at højbordet er 
fravalgt, og gildehallen afvikles sid-
dende i en rundkreds med lys i midten, 
der symbolisere bålet. Nogle har fra-
valgt at sænke fanen for kongehuset. 
Det er også nævnt, at gildemestertalen 
kan gå på omgang mellem gildets med-
lemmer.

Der har ligeledes på disse netværksmø-
der været ønsker om at forny/moderni-
serer ritualer og trin. Her mener nogle, 
at de tre trin bør afskaffes. Det er jo 
yderst sjældent, at der afholdes ridder-
haller. Det er måske fordi tilgangen af 
nye gildebrødre er til at overse. Mange 
mener også, at gildeløftet skal tilret-
tes nye tide, og så skal der kun være 
et løfte, der erstatter de løfter, der er 
for hvert arbejdstrin. Og så vil forsla-
get lyde som sådan ”jeg lover at holde 
gildeloven”. Sværdet skal så fjernes fra 
løftet. Der er også tilretninger til gilde-
loven i forslaget der fra udviklingsud-

Under landsgildet arbejder et udviklingsudvalg med tanker og idéer 
til fornyelse af vore gilder.

valget fremsendes til landsgildeledel-
sen. Der vil så inden så længe komme 
en orientering fra landsgildeledelsen, 
så de enkelte gilder får tid til at drøfte 
de fremsendte forslag. Det er vigtigt, at 
der i gilderne bliver drøftet, hvad hold-
ningen er til forslagene. Så der er lidt 
gruppearbejde inden landsgildetinget.

Jeg mener det er vigtigt, at vi er åbne 
for ønskede fornyelser, hvis vi dermed 
har en tro på, at det er det, der skal til for 
at sikre gildernes fremtid. Bliver vi ved 
det gamle, kan vi se skriften på vægen, 
så dør gildebevægelsen lige så stille. 
Ikke lige med samme, men når vi ser på 
statestikken over tilgang og afgang, så 
går det den vej ”hønsene skraber”. Det 
er op til os, der mener at gildebevægel-
sen har noget værdifuldt at byde på at 
arbejde for en udvikling, der kan fange 
potentielle nye medlemmers interesse. 
Jeg mener, det er et forsøg værd. Der er 
selvfølgelig ingen garanti for, at vi kan 
vende udviklingen. 

Men er det ikke et forsøg værd?

Så drøft de forslag, der er på vej, så vi 
kan tage til landsgildeting med en af-
klaret holdning.

Kurt Muusmann
GM 2. Næstved
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Fælles
	 	

På Sct. Georgs Dag �0�� samles vi for 
at mindes og for at tænke fremad. Spej-
dernes skytshelgen giver os modet til 
at kæmpe for fred og frihed. Vi kan og 
vi vil være med til at skabe en fredelig 
verden. Krig og stridigheder mellem 
lande og grupper finder sted hver dag. 
Det er i relationer og kommunikation, 
vi opbygger fredelige venskaber. Rela-
tionerne skal være ærlige og åbne for at 
munde ud i en holdbar fred.

Husker du, hvordan det føltes at sidde 
ved lejrbålet med den mørke skov som 
bagtæppe? Varmt, trygt og rigtigt. Du 
sad jo sammen med gode kammerater. 
I havde haft mange udfordringer i lø-
bet af dagen, men nu falder der ro over 
gruppen. Du vidste, at de, der sad ved 
din side, ville dig det godt. Og I sang 
sammen.

Følelsen fra lejrbålet kan vi også gen-
kende i vores gilder. Vi er blevet ældre, 
måske en lille smule mere forstandi-
ge, men vi vil fortsat have fællesska-
bet med andre. Så hvordan gør vi det 
i dag? SMS? Mail? Facebook? Tænk 
om vi tog telefonen lidt oftere, lyttede 

Sct. GeorGS BudSkaBet 2023

dette års nordiske Sct. Georgs budskab er skrevet 
af Gunilla engvall, tidl. landsgildemester Sverige

til stemmen og tonen i den anden ende 
for på den måde at være lidt nærmere 
hinanden i samtalen. Vi har jo så meget 
brug for hinanden! Nogle er gode til at 
skrive breve, og det giver så meget at 
kunne læse noget igen og igen, også 
selv om det bare er et par linjer på et 
postkort. Vi har brug for at mødes og 
tale sammen. Byde nye venner inden-
for til vores møder. De har også brug 
for fællesskab!

Vi har spejdervenner i mange lande. Vi 
tænker ofte på dem, når vi hører ny-
heder fra forskellige steder. En del af 
os har været så heldige at kunne være 
med til internationale møder af forskel-
lig art, at uddybe vores venskab og få 
en større viden om forskellige lande og 
kulturer. Hvor fantastisk et ansvar vi 
har for at dele dette med os, at indvi 
flere i den rigdom, som internationale 
kontakter giver!

Lad Fredslyset lyse for os! Det giver 
også et fællesskab mellem mennesker 
i mange lande. Tal sammen om, hvad 
fred indebærer, og hvad vi skal gøre for 
at freden kan blive mere synlig.

diStriktSGildetiNG
24. maj 2023 - Vestervej 3, 4760 Vordingborg

Sct. Georgs Gilderne i Danmark – Gøngernes Distrikt

Fælles

Dagsorden:
  �. Valg af dirigent, referent og  

stemmetællere.
  �. DGM aflægger beretning.
  �. DGM aflægger beretning for  

DIS arbejde.
  �. DUS aflægger beretning.
  �. DGS aflægger regnskab for  

�0��-�0��.
  6. Behandling af indkommende  

forslag. Ingen indkomne forslag.
  7. DGS foreslår budget for  

�0��-�0��, samt kontingent  
efterfølgende år.

  8. Beretning og regnskab for evt. 
fonde og udvalg (intet).

  9. Valg af distriktsgildeledelse 
 a. Valg af DGM.  

 Niels Hovgård på valg.  
 Villig til genvalg.

Alle kan deltage, men kun gildeledelser har stemmeret. Gildeledelser kan af-
give stemme ved fuldmagt.
Af hensyn til traktement tilmelding senest den 15. maj til undertegnede.

Med gildehilsen
Kurt Muusmann, DGK
Mail: kurt.muusmann@gmail.com – Tlf: 5125 0317

 b. Valg af DGK.  
 Ny skal vælges til afløsning af 
 Kurt Muusmann.

 c. Valg af DGS.  
 Karl Guldberg Kristjansen 
 er villig til genvalg.

�0. Valg af suppleanter til  
distriktsgildeledelsen

 a. DGM. Ingen valgt.
 b. DGK.  
 c. DGS. Finn Christiansen på valg.
��. Valg af 2 billagskontrollanter, og 

suppleant
 Finn Christiansen og Kirsten Krebs 

er på valg. Villig til genvalg.
 Suppleant Leif Jylov er på valg. Vil-

lig til genvalg.
��. Valg af medlemmer til evt. udvalg.  

Friluftsrådet.
��. Eventuelt
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Næstved fælles
90-årS FødSelSdaG

GilderNeS 90-årS FødSelSdaG Blev 
Fejret med maNer
Gildebrødre fra begge Næstvedgilder 
var mødt talstærkt op for at fejre Sct. 
Georgs Gildernes 90-års fødselsdag på 
Farmen den 23. april.

Det var et udendørs-arrangement, med 
Busserhytten som base, hvor der blev 
spist flæskestegs-sandwicher og kon-
kurreret i diverse ”sportsgrene”.

En god dag, som startede i regn – og 
sluttede i solskin.

Næstved fælles

”Over hele verden er Sct. George og 
Dragen afbilledet og det kunne være 
morsom at samle nogen af disse moti-
ver i en collage. 

Hvis der er gildemedlemmer der har 
billeder liggende kunne de sendes til 
Palle, der er fremragede til at sætte 
dem sammen og lave et samlet overblik 
over dem. Det kunne evt. være med en 

Sct. GeorG oG draGeN
På Suså-Gildets Sct. Georges Gildehal fik Niels A. en god ide om en 
ny collage på Farmen!

lille notits om hvor og hvornår billedet 
er taget. Der findes masser derude og 
hvis I kigger jeres albums igennem, vil 
I sikkert finde nogen. Kravet er dog at 
billederne har en kvalitet, der kan god-
kendes af Palles skarpe øje.”

Billederne er fra Basílica de Sant 
Francesc i Palma Mallorca 2007 (tv.) 
og Ribe Domkirke 2013.
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Næstved fælles
	 	 	 	

ForeNiNGerNeS 

daG 2023

lørdaG 2. SePtemBer  
kl. 11.00-15.00

Hvis du har lyst til at repræsentere Gilderne i Næstved et 
par timer, kan du kontakte Inger på mail inoc@stofanet.dk 
eller tlf. 2968 1114.
NB. Vi mangler også friske gildebrødre til at sætte op 

fredag – og pakke sammen lørdag!

vi mangler folk i rådmandshaven 

redaktion:
Suså Gildet Næstved og 
ansvarshavende redaktør
Palle Lorentzen, tlf. �97� �6�9
Kalbyrisvej 99, �700 Næstved
kalbyrisvej99@gmail.com

2. Næstved
Frank Jensen, tlf. ���0 �896
Nyvej �8, ��6� Sandved
hanneogfrank@privat.dk

Præstø
Ingrid Oxlund, tlf. ��8� �8��
Rødegårdsvej �9, �7�0 Præstø
ingrid@oxlund.org

deadline til nr. 5, 2023
8. juni

Forside
Så blev 90-års fødselsdagen ”skudt” i 
gang Se side 6-7 og bagsiden.

Suså

Onsdag den 26. april var der mødt �0 
medlemmer af Suså Gildet, til foredrag 
om livet i Columbia.

Bente Møller, som er tovholder i kul-
turgruppen, havde også denne gang in-
viteret alle i gildet til at deltage og der 
var flere deltagere med, som ikke var 
medlemmer af kulturgruppen og det 
var jo også det, som blev aftalt da in-
teressegrupperne blev stiftet – nemlig 
at alle skulle inviteres til gruppens ar-
rangementer.

Foredraget blev holdt i Frivilligheds-
centeret på Farimagsvej.

Hernan Gonzalez stod for foredraget. 
Han var født og opvokset i Columbia 
i en politisk familie, som ikke var rig 

ForedraG om columBia
– tværtimod. Hans mor og far kæm-
pede for bedre menneskerettigheder i 
Columbia, i en tid hvor der var flere 
aktive oprørsgrupper, som bekæm-
pede regeringen og mord, bortførelser, 
undertrykkelse, tortur hørte til dagens 
orden, hvis man ikke bakkede op om 
den oprørsgruppe, der kontrollerede 
det område man boede i.

Det var et godt og spændende foredrag, 
fra et utroligt smukt land, men stadig 
ikke særligt turistvenligt – selv om der 
fra regeringen arbejdes hårdt for at lan-
det skal blive et trygt land at leve i. Der 
er blevet sluttet fred med den største 
oprørsgruppe, men det ændrer ikke på, 
at det er vigtigt for sit helbred at holde 
med de rette personer og stemme på 
dem, ellers kan det få konsekvenser.

Der var en lille hage ved 
foredraget og det var, at 
Herman Gonzalez danske 
til tider var svært at for-
stå, så ind imellem kunne 
tilhørerne godt miste trå-
den – men i de fleste til-
fælde kom vi tilbage på 
sporet.

Hernan Gonzalez.
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Suså
Nyt Fra GruPPerNe

Naturbasen i Holme Olstrup lagde 
grund og bålsted til spejderigruppens 
seneste møde. Ud over – som sæd-
vanlig – at lave noget lækker mad, var 
formålet også at planlægge næste års 
program.

Men for at starte med begyndelsen hav-
de Jette fået til opgave at finde den helt 
rigtige opskrift og – ikke mindst, købe 
de nødvendige råvarer. Det var rigtig 
heldigt at det var Jette der stod for tur, 
for hun havde lige fået en bog om og 
med – ja, bålmad. Valget faldt på den 
klassiske franske ret: Coq au Vin. Til-
passet til bål, og tilsmagt af gourman-
der, kom den til at smage fantastisk. 
Når dertil lægges de nybagte pande-
brød, blev resultatet helt forrygende.

Den blev tilberedt efter alle kunstens 
regler og medens den simrede, var der 

lige tid til et par omgange stigegolf. 
Dette tilsyneladende enkle spil er fak-
tisk rimeligt svært, og hvem der løb af 
med sejren, har jeg lykkeligt glemt.

Efter det forrygende måltid, skulle vi 
planlægge næste års aktiviteter, men 
det viste sig at være overraskende 
svært, da firmaernes hjemmesider en-
ten ikke var opdaterede, eller også var 
åbningstiderne ikke passende. Vi fik 
derfor ikke sat nye datoer i kalenderen 
denne gang, men det burde kunne lade 
sig gøre, når vi mødes næste gang på 
Enølejren.

Hvis man skulle få en brændende lyst 
til at deltage i spejderigruppens aktivi-
teter, vil dato og mål for næste møde 
som regel være omtalt sidst i referatet 
fra den foregående tur. Således også i 
dette referat, hvor vi skal til Enølej-

ren den 9.-10. juni, have 
lidt god mad, finde datoer 
og aktiviteter til det næste 
halve år, og hvis vejret el-
lers arter sig: sætte dragen 
op eller få en forfriskende 
dukkert. Der vil næsten 
altid være en begrænsning 
af deltagerantal, lige som 
bindende tilmelding er ob-
ligatorisk.

Kurt J.

Spejderi-gruppens møde i Naturbasen i holme olstrup

Suså

2. Gruppes møde hos inger
Gruppen var lettere amputeret da vi 
mødtes hos Inger tirsdag eftermiddag. 
Bent var til bisættelse og John havde 
set forkert på uret, så han kom først 
klokken �6.

Inger var som sædvanlig godt forbe-
redt, og havde fundet de gamle foto-
albums og bøger om Sct. Georgs Gil-
dernes forskellige jubilæer frem. Det 
var interessant at se de gamle fotos, 
specielt om Næstved gilderne. Selv om 
jeg syntes jeg har været med i mange 
år, var der alligevel ikke så mange jeg 
kendte fra de tidligere år. Det var sjovt 
at se hvordan påklædning, briller og 
frisurer havde ændret sig over tiden. 

Billederne gav også anledning til, at der 
kom mange historier frem om de gamle 
gildebrødre som vi kendte. Det var ikke 
alle vi kunne huske navne på lige med 
det samme, men de dukkede alligevel 
op, nogle gange midt i en samtale om 
noget helt andet.

Palle havde været til det første planlæg-
ningsmøde om Foreningernes Dag, og 
kunne vise de første skitser af hvordan 
arealet kunne inddeles, så ”alle” blev 
tilfredse. Som bekendt afholdes dette 
arrangement den første lørdag i sep-
tember, så i år bliver det altså lørdag 
den �. september. 

Vi har som sædvanlig en stand med, 
hvor vi vil prøve at gøre opmærksom 
på os selv. Nye aktiviteter skal der til, 
så den gamle hæderkronede flødebol-
lemaskine bliver sendt på pension og 

erstattes af dart. 
De voksne får 
rigtige pile, me-
dens børnene får 
noget med vel-
cro. En tavle med 

de �0 højeste score bliver sat op og der 
vil selvfølgelig blive en præmie til de 
dygtigste. En sandwichmand blev fore-
slået, men vi kommer nok til at mangle 
nogen der vil gå med den.

I den forbindelse er det vigtigt, at vi for 
det første har mandskab nok, både til 
opstilling og nedtagning, men så san-
delig også til bemanding hele dagen. 

Mens vi nød kaffen og Ingers hjemme-
bag blev snakken mere ustruktureret. 
Vi kom bl. a. lidt ind på den forestående 
sammenlægning med �. Gilde, men må 
afvente den officielle beslutning, som 
kun de selv kan træffe. 

Næste møde er onsdag den 14. juni kl. 
14 og det er Bodil der lægger hus til.

Kurt 
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Suså
Sct. GeorGS Gildehal, med oPtaGelSe  
oG juBilÆer

Suså

         tak
Gunnar takker for opmærksom-
heden til sin 7�-års fødselsdag.

Lars og Lone takker for opmærk-
somheden til deres guldbryllup.

Torsdag den 27. april, var der mødt �� 
medlemmer til årets Sct. Georgs Dag, 
med aflæggelse af gildeløftet, en op-
tagelse, en �0-års jubilar og en ��-års 
jubilar.

Kurt Jacobsen sat i mesterstolen, da 
DOT havde forfald og det samme gjaldt 

Susanne, så vi måtte ud i andet tredje 
led for at få mesterstolen besat.

Kurt Jacobsen, som er tidligere gilde-
mester igennem mange år, havde ingen 
problemer med at udføre opgaven og 
var mødt op med aftenens program, til 
skatmester og kansler, så de ikke var i 
tvivl om hvad der skulle siges.

Jette Stauner, hvis �-årige prøvetid i 
gildet var ved at være udløbet, betød at 
Jette måtte tage stilling til om hun ville 
optages eller ej – heldigvis sagde hun ja 
og Kurt fortalte hende om det der blev 
forventet af et gildemedlem – men tror 
at Jette godt var klar over det, da hun i 
det forgangne år har været utrolig ak-
tiv på flere områder – så velkommen til 
Jette.

Lars Hansen, som vi for mange år si-
den havde ”headhuntet” i �. Gilde, hav-
de �0-års jubilæum i januar og fik påsat 
�0-års nålen og ønsket tillykke.

Niels Andersen havde kun været i gil-
det �� år og fik sin ��-års nål og et til-
lykke.

Vi skal heller ikke glemme, at Gun-
nar var fyldt 7� år – men det blev ikke 
nævnt – derfor blot en oplysning.

Efter gildehallen, som blev afviklet 
lige efter bogen, var der samling i stue-
etagen, hvor gruppe � stod for trakte-
mentet – et traktement de kunne være 
bekendt: mørbradgryde med kartofler 
og salat – vist nok fabrikeret af Knud. 
Inger havde bagt kage til kaffen og den 
var heller ikke til at kimse ad.

Under middagen blev Jette budt vel-
kommen og der blev også sagt pæne 
ord til Lars og Niels.

Lidt i kl. ��.00 sluttede vi om bordet i 
stearinlysenes skær, hvor vi sang den 
der om de mørke fugle der fløj ud.

Gunnar gav drikkevarerne, da han hav-
de haft fødselsdag – tak for det. 

En god og dejlig aften, med god opbak-
ning.                                     

     Tommy                                                            

Sommer 
Gildemøde

Farmen
tirsdag 30. maj kl. 19.00

Vi skal hygge og spise ude, så vi 
håber på godt vejr.

Medbring stol, krus evt. tallerken 
og bestik. Påklædning efter vejr og 

eget ønske.

Gruppevis tilmelding til  
figenvej000@gmail.com  

senest lørdag den 27. maj.

Gruppelederne er indpiskere.

Tommy
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Nyt Fra GruPPerNe

2. Næstved

Gruppe 2
�. Gildes Gruppe � havde glædet sig 
enormt til et foredrag om Kunstko-
lonierne i Hornbæk og Arild i Skåne 
i Folkeuniversitet Holmegaard-Suså 
den 27. april.

Inden vi kørte til Fensmark Præstegård 
havde Lise indbudt til eftermiddags-
møde, hvor vi bl.a. skulle tilrettelægge 
Distriktets Friluftsgildehal den ��. juni 
på Farmen.  Vi fik vi klaret ret hurtigt, 
så der blev hygget over Lises dejlige 
mad indtil kl. �8.�0. Herefter gik turen 
så til Fensmark.

Forhistorien til foredraget var, at der 
ligesom i Skagen og andre steder dan-
nedes kunstnerkolonier i sidste halvdel 

vi hejser flaget for
Fødselsdage:
Kurt (Trist) Hansen �6. maj
Kirsten Bronée         ��. juni
Erling Larsen         ��. juni

hjertelig tillykke

Torsdag den �7. april var gruppen så 
endelig samlet. Vi mødtes i smukke 
omgivelser, Lises nye dejlige hus, hvor 
der er højt til loftet og dejligt lyst. 

Vi havde selvfølgelig en masse nyt stof 
at tale om, med hensyn til det fremti-
dige arbejde i gildet. 

Vi fik også dejlig mad og drikke, inden 
vi tog til foredrag om nogle kunstgrup-
per i præstegården i Fensmark. 

Det var dejlig, at vi endelig kunne mø-
des, og det lover godt for fremtiden.

Frank

af �800-tallet, og her opstod der to ko-
lonier på hver sin side af Sundet, i Arild 
og i Hornbæk.

Foredragsholderen var ikke særlig in-
spirerende. Hun viste en masse billeder 
af malerier og kommenterede dem flit-
tigt. Det kunne vi alle godt se. Vi havde 
forventet mere om de kunstnere, som 
var i Hornbæk og Arild, deres liv og 
virke og baggrunden for oprettelsen af 
kunstnerkolonien.

Vi kørte lidt skuffede hjem.
Sole

Gruppereferent

Præstø

Grundlovsdag bliver holdt i Rikas 
have. 

Vi mødes på p-pladsen ude ved ro-
dodentrunnerne. Derefter kører vi til 
Jungshoved og går en tur i Folkepar-
ken, derfra kører vi ud til Rika, hvor vi 

Den 26. april fejrede vi Sct. Georgs 
aften. I gildehallen læste gildemesteren 
Sct. Georgsbudskabet op og vi bekræf-

Søndag den 16. april kørte vi til Fugl-
sang, og så deres udstilling af L.A. 
Rings malerier. Vi havde en fantastisk 
guide, der var så vidende og nem at 
forstå. Vi spiste vores medbragte mad, 

 tur til FuGlSaNG kuNStmuSeum
og gik en tur i den skønne park. Vi var 
velsignet med et fantastisk godt vejr.

Vores orienteringstur blev aflyst på 
grund af for få tilmeldte.

Sct. GeorGS aFteN
tede Gildeløftet. Senere drak vi kaffe, 
og talte om vores samarbejde med spej-
derne.

GruNdlovSdaGeN
drikker kaffe i haven, senere koger vi 
pølser og hygger os. Ægtefæller og an-
dre er også velkomne. 

Meld til eller fra til Ingrid, senest 
torsdag 1. juni på telefon 2282 4824.



�6 Find også NØGLEN på Facebook: ”Sct. Georgs Gilderne i Næstved”


